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“Batxillerat o Formació Profes-
sional (FP)?”, et pregunten quan
s’acosta el final de l’ESO. La res-
posta més repetida, sense pensar
en els avantatges i els inconve-
nients, és “batxillerat”. És el camí
més comú, el més habitual de tot-
hom que vol continuar estu-
diant, però també és una ten-
dència que està canviant. I és que
sempre ha estat més ‘mal vist’ fer
FP que fer batxillerat. L’estigma
d’uns cursos que no tenien pres-
tigi, una situació que sembla que
està canviant a poc a poc.

Un dels factors més impor-
tants en aquesta nova onada de
canvi és que, tot i que el batxi-
llerat continua sent l’opció ma-
joritària en acabar quart d’ESO,
cada vegada hi ha més alumnes
que trien la Formació Profes-
sional. De fet, mentre que a Ca-
talunya ha baixat el nombre d’a-
lumnes a totes les franges edu-
catives, a l’FP passa al revés.

En aquest escenari, cal re-
cordar la confusió de l’any passat
a l’entrada del curs, quan molts
alumnes es van quedar sense pla-
ça, cosa que ha fet que enguany la
Generalitat hagi apostat per una
inversió rècord. I és que unes
40.000 persones es beneficien
dels 3.000 cursos que s’han posat
en marxa en el marc del progra-
ma de Formació d’Ofertes en
Àrees Prioritàries (FOAP), que
aquest any ha rebut una inversió
de 120 milions d’euros. Però com
ho viu un estudiant que ha de de-
cidir cap a on tirar un cop acaba
l’ESO? Noten el canvi de ten-
dència cap als cicles?

BUSCANT LA MOTIVACIÓ
En Jordi Pascual té 17 anys i és
estudiant d’un cicle professional

d’Imatge i So. El seu camí per ar-
ribar-hi ha estat una mica parti-
cular. En Jordi és el cas d’un
alumne que no li agradava gaire
estudiar i les assignatures que ha-
via de fer a l’institut no el moti-
vaven. De fet, en un primer mo-
ment no va acabar l’ensenyança
obligatòria perquè va suspen-
dre diverses matèries l’últim tri-
mestre de quart. “Vaig fer un curs
que et permet acabar l’ESO i a
partir d’allà ja em vaig apuntar al
cicle mitjà”, relata Pascual.
Aquest jove estudiant explica
que des de fa anys ja tenia clar
que no volia fer batxillerat. “Te’l
pinten que hauràs de patir molt,
que serà un estrès i que és molt
teòric. De vegades ja et desmo-
tiven abans de començar-lo”,
comenta sobre el que els arriba
d’alumnes que el fan.

Més enllà dels comentaris
“desmotivadors”, en Jordi ho
tenia clar: “El cicle és més pràc-

tic, tot i que el primer any tam-
bé fem molta teoria, però al final
és la primera vegada que m’a-
graden totes les assignatures que
faig”, revela. I és que aquesta úl-
tima afirmació és una altra de les
claus de l’èxit dels cicles: l’espe-
cialització i la varietat de cursos
que no ofereix el batxillerat.

Finalment, també apunta a la
qüestió laboral com una de les
més importants a l’hora de fer
una FP. “A partir del segon any
del cicle mitjà ja fem pràcti-
ques”, diu Pascual. També ex-
plica que “a l’ESO molts compa-
nys no sabien què fer” i, en can-
vi, al cicle “tothom sap si es vol
dedicar al so o a la imatge”.

FALTEN DOCENTS
L’auge de l’FP es palpa en la ver-
sió que expliquen els mateixos
estudiants, però també des de la
perspectiva dels professors, que
veuen com encara falten recur-

sos. Així ho explica Lluís del
Castillo, professor del cicle d’Ad-
ministració i Gestió d’Empreses
a l’Institut Esteve Terrades i Illa
de Cornellà. “El problema més
gran és que falten professors i
cada vegada tenim més alumnes,
és un creixement desestructu-
rat”, detalla del Castillo. Cada ve-
gada és més habitual, afegeix,
que es contractin professionals
“que fan de professors com un
extra de la seva feina”.

Segons aquest professor, una
de les causes de l’augment d’ins-
cripcions a l’FP és que “ja tenen
prestigi”. “En els últims deu anys
els cicles han canviat molt, ofe-
reixen moltes opcions, mentre
que el batxillerat només té cinc
branques”, insisteix. Però tornant
al prestigi que “abans no tenia
l’FP”, del Castillo afirma que qui
li ha donat “han estat les em-
preses, més enllà que el pensa-
ment de les famílies també ha

canviat”. “Les empreses aposten
per les pràctiques remunerades
a estudiants i això fa que les op-
cions d’acabar-hi treballant si-
guin molt altes”, insisteix el do-
cent. I és que és aquí on els es-
tudiants troben un gran incentiu
a l’hora d’escollir els cicles per da-
vant del batxillerat o la universi-
tat. “Hi ha casos que l’alumne
acaba cobrant més que el pro-
fessor en pocs anys”, relata.

Amb tot, del Castillo explica
que “l’auge de l’FP farà  més cars
els cursos, però encara són molt
més barats que una carrera”. Fi-
nalment, afegeix que on veuen mà
d’obra útil les empreses “és als ci-
cles superiors, i això pot provocar
que els graus mitjans quedin re-
legats”. En aquest sentit, el batxi-
llerat continuarà sent la portada
d’entrada directa als cicles, però
“és evident que els graus superiors
continuaran pujant respecte de les
universitats”, conclou.

“Aram’agrada el que estudio”
» Els cursos de Formació Professional són cada vegada més la primera opció d’estudi per als joves
» L’oferta laboral immediata és l’incentiu més gran per als estudiants, fet que no veuen a la universitat

Cada vegada són més els alumnes d’institut que es decanten per la Formació Professional abans que el batxillerat o la universitat. Foto: Educació

Guillem Francàs
CORNELLÀ
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Informació pràctica, ara
que es torna a [parlar

de] l’impost de succes-
sions: fins a 100.000 euros no es paga,
els habitatges de fins a 500.000 euros
estan al 95% bonificats, només un 20%
paga més d’un euro per herència. No és
un impost a pobres curreles que estal-
vien a poc a poc. És per a rendes altes!

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Una de les coses més
preocupants que veig a

les aules és la radicalit-
zació dels nois adolescents. Cada dia
són més de dretes, masclistes, espa-
nyolistes... i cada dia tenen menys por
d’expressar-ho obertament i desafiant.
Si algú té idees de com fer-hi front, són
benvingudes!

@lalidur

[Arran d’unes declara-
cions de la directora ge-

neral d’Educació Inclusi-
va sobre la manca de vetlladors per a
alumnes amb discapacitat] Com podeu
dir que “us heu petat el pressupost” i
que, per tant, hi haurà alumnes amb els
suports necessaris i d’altres no? US ES-
TEU PETANT ELS DRETS DELS INFANTS.

Hem de reflexionar so-
bre com el turisme està

acabant lentament amb
les tradicions i la cultura popular a Bar-
celona, però no té cap sentit que s’ha-
gi de fer cua per veure els carrers gu-
arnits a Gràcia o que la plaça Sant
Jaume estigui envaïda per guiris durant
la diada castellera.

@alexsnclmnt@ratolinaemma@rogertugas

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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La línia blava del metro quedarà tallada entre
Cornellà Centre i Ernest Lluch durant dos mesos1

2
Ramonet torna al Cornellà Creació Fòrum
per analitzar la situació mundial

L’Ajuntament reallotja les dues famílies 
desallotjades per un incendi a Riera

Arriben a Cornellà les patates 
fregides més compromeses

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

Ramonet dissecciona la geopolítica 
actual al Cornellà Creació Fòrum

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@MarcAndres95: Gent amb discurs, amb
les idees clares, que saben transmetre tot
allò que han viscut i tenen claríssim cap a on
volen anar. Alexia Putellas i Irene Paredes.

@adrisantaa: El president Pere Aragonès
demana a Pedro Sánchez fixar les condicions
del referèndum en aquesta nova legislatura
espanyola.

#Referèndum?

@lauracorama: Puente, a Feijóo: “De ga-
nador a ganador: ¿por qué tiene usted
más derecho a ser presidente del Go-
bierno que yo a ser alcalde de Valladolid?”

#FeijóoHoIntenta #DinsIForaDelCamp

Safata d’entrada

Comenta Aurora Egido, aca-
dèmica de la Llengua, que
és una pena que la rique-

sa del plurilingüisme es conver-
teixi en problema polític: caldria
considerar-la una riquesa cultu-
ral, un patrimoni que necessita
passar a les noves generacions i
que es promocioni i es protegei-
xi des de les institucions.

Segons la Unesco, es consi-
deren “llengües en perill” l’aranès
i l’asturlleonès, mentre que l’eus-
kera està en situació “vulnerable”.
Encara que es protegeixen més
ara, es creu que no n’hi ha prou
per preservar-les, atès que, en
una societat de la comunicació
com la nostra, es tendeix a ani-
vellar les diferències decantant-
les cap a les més “rendibles” (un
privilegi del qual no gaudeixen
moltes parles, molt desconegudes
malgrat la seva importància his-
tòrica) per la seva solidesa: els co-
dis lingüístics, l’entitat geogràfi-
ca pròpia i la riquesa literària.

Radiografia d’una amenaça
per Francesc Reina

El càntabre, l’eonaviego, el
xalimegu i el llionès; el mi-
randès a la localitat portugue-
sa de Miranda do Douro. El fa-
bla o aragonès (cheso, chista-
bino o ayerbense), la fala ex-
tremenya (valverdeiru, lagar-
teiru i mañegu; castúo i ser-
raillanu). L’idioma caló o zin-
caló català, errumantxela basc,
el calao portuguès… El rifeny
(tarifit o chelja) que es parla a
Melilla, l’àrab-cutí (el dariya)
propi de Ceuta, i una enorme
varietat de dialectes berbers,
com ho van ser el guanche ca-
nari (ja extint, excepte el sin-
gular silbo gomero). Entre
tempestes, terratrèmols, erup-
cions i sequeres, sobreviuen
amb prou feines llenguatges

que en “la cort dels idiomes”
són els bufons del regne: “pa-
llussos que no saben parlar bé
l’espanyol”. Molts van comen-
çar el seu declivi durant la
dictadura.

Si no es prenen mesures,
recordava M. Carme Juny-
ent, la llista d’expressions des-
aparegudes es veurà trista-
ment ampliada en poc temps.
Tal com suggeria la lingüista,
cal tenir molt en compte la im-
portància que hi ha darrere
del discurs del poder, alhora
que advertia sobre la dismi-
nució progressiva del català.

“Ye la llingua de mio güe-
la, ye la llingua del mio güelu,
ye la que falen la mio neña y el
mío neñu”, com es diu en bable.
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Els semàfors

L’Ajuntament ha anunciat que
es persona com a acusació
popular en el cas de l’intent

d’assassinat masclista de finals
del gener a Cornellà. Aquell dia,
un home va apunyalar la seva
exparella a l’avinguda Salvador
Allende fins a set ocasions. 

pàgina 10Ajuntament

El Festival B-Retina ha celebrat
una nova edició amb èxit de
públic i es consolida com 
el certamen de cinema B de
referència a la metròpoli.

Enguany els organitzadors han
premiat la carrera de l’actor
i humorista Fernando Esteso.

pàgina 16B-Retina

Marika Vila té una dilatada
experiència en el món del còmic
i en l’estudi de les identitats de
gènere, dues passions que ha
conjugat a la mostra Cossos que

parlen, que s’ha inaugurat al
Palau Mercader i que reflexiona
sobre el cos femení al còmic.

pàgina 16Marika Vila
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NLes millors
perles

“Els calbs són molt complicats”. Aquesta és l’afirmació que
ha fet l’exjugador del Barça Arturo Vidal per criticar

l’entrenador Jorge Sampaoli, amb qui no manté una bona
relació. Pensava el mateix de Pep Guardiola quan l’entrenava?

Els dolços són irresistibles per a molta gent, però també
per a alguns animals. Si no, que els hi preguntin als dos

ossos que han assaltat un camió carregat de dònuts i se
n’han menjat un total de 26 paquets. Ni més ni menys.

“D’on ve i cap a on va l’ICS?”: aquesta és la pregunta que
planteja l’Institut Català de la Salut en una xerrada que

es farà el 9 d’octubre. Els ponents seran quatre homes i el
moderador, un altre: Xavier Trias. On són les dones?

Metamphetamine Rules (en català, Metamfetamina
Mana). Aquest és el nom que ha escollit la periodista

de la televisió pública australiana Kirsten Drysdale per al
seu tercer fill. El Registre Civil li va donar el vistiplau.

LA FOTOAjuntament de Barcelona

Mirada pròpia

El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones
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@elGegantJapones: Tota aquesta gent
que grava els focs artificials, què foteu
després? Us els mireu en bucle a casa
abans d’anar a dormir?

@llibreti: Els fills de Piqué i Shakira estan
a una cançó i a una jornada de la Kings
League de trucar ells mateixos als serveis
socials.

@3voltesrebel: Però quants de vosaltres
heretareu 800.000 euros? Per favor, que la
majoria de la població pateix per arribar a
finals de mes.

Flaixos

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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Ramonet dissecciona 
la política mundial a Cornellà

CONFERÈNCIA4La represa del
cicle de conferències del Corne-
llà Creació Fòrum després de
l’estiu ha estat protagonitzada
pel catedràtic en comunicació i
pensador Ignacio Ramonet, que
va tornar el dia 15 de setembre
a la ciutat per disseccionar la
geopolítica mundial del mo-
ment, marcada pel que va des-
criure com una “policrisi”.

La darrera vegada que Ra-
monet va trepitjar la tribuna
del Cornellà Creació va ser el fe-
brer del 2020, un mes abans de
la pandèmia de la covid, un

dels elements, tal com va expli-
car, que ha “canviat l’estructu-
ra del funcionament no només
geopolític” del món. L’altre fe-
nomen ha estat la guerra a Ucra-
ïna, que va descriure com “una
sorpresa estratègica” que ha
provocat un “xoc militar de
grans dimensions amb conse-
qüències mundials geopolíti-
ques i econòmiques”. Per a Ra-
monet, la covid i la guerra a l’est
d’Europa han estat dos “sis-
mes” que han capgirat, només
en tres anys, la geoestratègia i les
prioritats internacionals.

El consistori es persona com a
acusació en un crim masclista
TRIBUNALS4L’Ajuntament s’ha
personat com a acusació popu-
lar en el cas del presumpte de-
licte de temptativa d’homicidi
contra una veïna que va ser apu-
nyalada el gener a l’avinguda de
Salvador Allende fins a set ve-
gades per la seva exparella. 

Els fets van tenir lloc a plena
llum del dia i davant de la filla de
la víctima. La dona va haver de
ser hospitalitzada, mentre que el
presumpte agressor va ser de-
tingut més tard, després d’in-
tentar autolesionar-se. Aquell
dia, l’alcalde, Antonio Balmón,

va condemnar els fets des de
l’Espai Línia, on era entrevistat
poc després que es conegués
l’agressió. “No tan sols hem de
denunciar, sinó tornar a dir que
ens hem de preparar i consolidar
com a societat contra la violèn-
cia masclista”, va expressar. 

Amb motiu de l’anunci de la
formalització de l’acusació po-
pular de l’Ajuntament, Balmón
ha reiterat que el consistori “no
es pot mantenir al marge” i que
no cediran “ni un mil·límetre”
davant les agressions i la vio-
lència a les dones.

L’Auditori de Cornellà va ser l’escenari de la conferència. Foto: CCF

Salut | Detecten un cas del virus del Nil en una gavina
El departament d’Acció Climàtica de la Generalitat va detectar a mitjans de l’agost 

una gavina infectada pel virus del Nil Occidental a Cornellà, segons va avançar 
El País. Des del Govern recorden que es tracta d’una malaltia amb simptomatologia lleu.

‘Boni’ i Compte tornaran a
dirigir el Festival de Pallassos
CULTURA4Tot i que encara fal-
ta un any, ja es coneixen detalls
de la pròxima edició del Festival
de Pallassos de Cornellà. Avui, en
roda de premsa, s’ha informat
que Jordi Juanet, àlies ‘Boni’, re-
validarà la codirecció del certa-
men amb Sílvia Compte. 

Per a ‘Boni’, la de l’any vinent
serà la seva quarta edició al cap-
davant del festival, mentre que
per a Compte la del 2024 serà la
seva segona als comandaments.

Compté va començar la seva
carrera com a clown l’any 1993
i participa en expedicions de
Pallassos Sense Fronteres, enr-
te molts altres projectes. 

Per la seva banda, ‘Boni’
compta amb una àmplia trajec-
tòria com a artista de circ, pre-
sentador i showman. Ha rebut
guardons com un Premi Max l’a-
ny 2001, entre altres, i és també
el codirector de la companyia
AlaPista!.Foto: FIP

SOCIETAT4Un 37,6% dels cor-
nellanencs de més de 84 anys vi-
uen sols. Són dades que ha pu-
blicat recentment l’Observatori
del Consell Comarcal, que asse-
nyala que el 33% dels avis d’a-
questa edat de tota la comarca vi-
uen sols a casa. Una problemà-
tica que arran de la pandèmia es
va fer encara més evident. Així
ho explica a aquesta publicació
Joana Piñero, tinent d’alcaldia de
Polítiques Socials. “Vam detec-
tar que hi havia moltes persones
grans que vivien soles i que ni tan
sols havien anat una vegada a
serveis socials”, recorda. 

Piñero desgrana tot el catà-
leg de serveis adreçats a aquest
sector de la població, com ara el
programa de gent gran –que té
lloc als casals d’avis– i diverses
col·laboracions amb entitats com
la Creu Roja, amb qui té un
conveni que garanteix un servei
de trucades a domicili i visites de
suport i acompanyament. Una

tasca similar a la dels voluntaris
d’Amics de la Gent Gran i del
projecte Crenco, que genera in-
tercanvis intergeneracionals en-
tre avis i infants i adolescents. 

Ara bé, l’Ajuntament està
posant especial èmfasi en la
composició d’una taula de salut
comunitària, a través de la qual
s’impulsin mesures de prescrip-
ció social per a la gent gran que
viu sola, és a dir, que els profes-
sionals de la salut als CAP pres-

criguin, més enllà de medica-
ments, activitats perquè aques-
tes persones socialitzin i estigu-
in actives. Piñero reivindica que
aquestes mesures estan funcio-
nant molt bé a  Sant Ildefons, un
barri des d’on, per altra banda,
reclamen ajuda per instal·lar as-
censors en alguns edificis per fa-
cilitar la vida a les persones
grans. De fet, l’Ajuntament ja ha
anunciat ajudes per rehabilitar
edificis d’aquella zona.

La pandèmia va fer evident el problema de la soledat no desitjada. Foto: Arxiu

Cornellà, la ciutat del Baix amb 
més octogenaris que viuen sols
» Un 40% de la gent gran de més de 84 anys viu a llars unipersonals
» L’Ajuntament aposta per la prescripció social als ambulatoris
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Construiran una nova
passera per sobre de les vies

INFRAESTRUCTURES4A me-
sura que passa el temps, la mo-
bilitat i l’accessibilitat al voltant
de l’estació de Rodalies, un au-
tèntic intercanviador metropo-
lità on es donen cita metro,
TramBaix, Renfe i busos, mi-
lloren. Si fa uns mesos es va es-
trenar l’accés al baixador de
trens del carrer Sevilla -que
evita haver de creuar el pas so-
terrat de les vies per sortir de
l’estació-, ara l’Ajuntament ha li-
citat les obres de renovació de
la passera per sobre dels raïls. 

L’objectiu d’aquesta actuació,
que s’emmarca en una modifi-
cació urbanística del sector Sie-
mens-Elsa, és enderrocar l’actual
passarel·la de formigó armat 
–que data dels anys 50–per fer-
hi una de nova de quatre metres
d’amplada i itinerari adaptat
que garanteixi l’accessibilitat, a

través de rampes i una forma de
lletra ‘Z’ que ho faci possible. I és
que, en l’actualitat, la passera no-
més té escales per superar el des-
nivell i no compta ni amb ram-
pes adaptades ni amb ascen-
sors, fet pel qual obliga les per-
sones amb poca mobilitat a tra-
vessar les vies per uns altres in-
drets més allunyats. 

ENDERROCAR L’ACTUAL
Per tot plegat, està previst que la
futura passera tingui ascensors
tant a la plaça de l’Estació com
al carrer Sevilla. Abans, però, cal-
drà enderrocar l’actual. Una re-
tirada de la biga de formigó que
s’ha de fer de nit, segons ins-
truccions d’Adif, i que s’haurà de
coordinar amb les obres de cons-
trucció de la nova passera per
evitar que passi molt de temps
entre una acció i l’altra. 

OBRES4Segons ha pogut con-
firmar el diari Línia Cornellà a
través de fons de TMB, l’L5 de
metro quedarà tallada entre
Cornellà Centre i Ernest Lluch
durant els mesos de juliol i
agost del 2024. D’aquesta ma-
nera, sis parades restaran fora
de servei a l’estiu vinent. Es
tracta de Cornellà Centre, Ga-
varra, Sant Ildefons, Can Boi-
xeres, Can Vidalet, Pubilla Ca-
ses, mentre que Ernest Lluch
serà punt de sortida i arribada.
El servei de metro serà substi-
tuït per un de supletori de bus,
tal com se sol fer en actuacions
d’aquestes característiques.

RENOVACIÓ DE LES VIES
Tot i que encara no es coneixen
els dies exactes en què comen-
çaran i acabaran les interrup-
cions del servei, el motiu que ex-
plica els talls és la renovació de
les vies. Els documents que ha
pogut consultar aquest diari as-
senyalen que el valor estimat d’a-
questa actuació serà de 18,6 mi-
lions d’euros.

Entre altres, està previst que
les obres permetin canviar els
raïls, que han arribat a la fi de la
seva vida útil, millorar els dre-
natges i fer unes altres actua-
cions a les estacions afectades.

De fet, aquestes actuacions res-
ponen, en part, a les promeses
de TMB per solucionar els pro-
blemes de vibracions que patei-
xen alguns pisos dels barris de
Sant Ildefons i Gavarra, tal com
van explicar alguns veïns fa dos
anys a aquesta publicació. 

Sense anar més lluny, està
previst que TMB faci registres de
vibracions a vuit habitatges de la
zona abans i després dels treballs
de millora. Per altra banda, les
obres contemplen fer quatre en-
registraments més als túnels i un
d’acústic a l’interior dels trens,

tant abans com després de l’ac-
tuació prevista.

Si bé TMB ja va portar a ter-
me tasques de manteniment als
trams cornellanencs de la línia,
tal com van informar fonts de la
companyia a Línia Cornellà, el
veïnat reivindica des de fa molts
anys que es vigili més de prop
l’estat de les vies que passen
per sota de Sant Ildefons i Ga-
varra. I és que les vibracions a les
cases, a vegades, venen acom-
panyades del so de grinyolar
dels combois que hi passen cada
dos o tres minuts. 

L’estació de Sant Ildefons, una de les afectades. Foto: Arxiu

Cornellà es quedarà sense
metro dos mesos l’estiu que ve

La passera sobre les vies actual data dels anys 50. Foto: Arxiu
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?

Hi ha ocasions en què el canvi és
inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.

En aquest sentit, des del Línia
hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.

En Miquel, que és informàtic, diu
que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català

» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia
» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
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El Palau Mercader acull fins al
gener l’exposició Cossos que
parlen. Les representacions del
cos en les autores de còmic, un
viatge per la història de la visió
del cos femení des de principis
del segle XX fins a l’actualitat en
el món del còmic. 

Parlem amb la seva comissà-
ria, Marika Vila, que ha conjugat
en aquesta mostra les seves dues
passions: el còmic –com a his-
torietista que és– i l’estudi de les
identitats de gènere. “El còmic no
és aliè al patriarcat”, assegura
Vila durant una conversa amb
aquesta publicació. Ella, de fet,
reconeix que quan va començar
a dibuixar els anys 70 no conei-
xia cap referent femení. “És quan
em vaig qüestionar per què, al cò-
mic, el cos de la dona era molt
més important que la seva veu”,
recorda Vila. 

COMPROMÍS FEMINISTA
Aquella època va coïncidir amb
l’eclosió d’un moviment de di-
buixants que, un cop superada la
dictadura, reivindicaven el món
del còmic perquè recuperés la

seva “dignitat com a art”, reme-
mora la comissària de l’exposi-
ció. Aquesta mostra, de fet, res-
segueix el discurs de les dones en
cada època, dins dels espais que
els han estat permesos. “El còmic
ha estat sempre un diàleg d’ho-
mes”, denuncia. 

És en aquells anys, a més,
quan va començar a estudiar les
identitats de gènere, fins que el
2017 va aconseguir el doctorat,
precisament abordant aques-
tes problemàtiques relacionades
amb la representació del cos
femení. En paral·lel, per altra
banda, Vila no ha deixat de di-
buixar històries compromeses
de temàtica social. 

Sense anar més lluny, l’ob-
jectiu d’aquesta mostra és unir
les joves autores amb les refe-
rents del passat, el que Vila des-
criu com un “diàleg intergene-
racional” que contribueixi a “mo-
dificar paradigmes” masclistes a
través del còmic. 

L’exposició, inaugurada el
dia 17 amb la presència del re-
gidor de Cultura, Ot García, i del
delegat d’aquest àmbit a la Di-
putació, Jordi Martí, està divi-
dida cinc parts lligades al context
històric de cada època. Es trac-
ta, a més, d’una proposta acces-
sible, atès que permet una ex-
periència sensorial per millorar
la percepció a través dels sentits. 

El festival de cine B-Retina ret
homenatge a Fernando Esteso
CINEMA4El festival de cinema
B de Cornellà, el B-Retina, va
tancar la seva vuitena edició
amb èxit de participants i amb
l’homenatge a l’actor, humoris-
ta i cantant Fernando Esteso,
que va rebre el Golden Ticket, un
reconeixement a la seva trajec-
tòria que li permet assistir a les
futures edicions del certamen. 

Esteso, que va estar dos dies
a Cornellà, va agrair el reconei-
xement a la seva trajectòria amb
el seu humor característic, que
tan famós el van fer, conjunta-
ment amb Andrés Pajares, du-
rant els anys 70 i 80. “He rebut
molt els dos dies que he estat
aquí, ha estat una injecció d’a-
mor”, va reconèixer davant dels
assistents, que li van dedicar
un sonor aplaudiment. 

El premi li va ser entregat
després del passi d’una de les se-
ves pel·lícules, Al Este del Oes-
te, una paròdia dels films del Far
West americà que comptava en-
tre l’elenc amb actors com An-
tonio Ozores i Juanito Navarro. 

MÉS PREMIS
Per altra banda, el festival va pre-
miar pel·lícules del gènere com
ara Spaghettiman, film nord-
americà que va guanyar el Pre-
mi Estrella Galícia al Millor
Llargmetratge del B-Retina. 

El festival, que es va celebrar
a l’Auditori de Sant Ildefons i ro-
dalia, també va organitzar als ci-
nemes Maldà el passi de la pel·lí-
cula The Room, de Greg Seste-
ro, considerada com la pitjor
de la història de Hollywood.  

Vila (dreta), al costat de Martí i García. Foto: Ajuntament

El cos femení al món del còmic:
un viatge marcat pel masclisme

Esteso, al centre, amb membres del festival. Foto: B-Retina

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
17 | 

Setembre 2023 líniacornellà.cat



Setembre 2023

Comerç
| 18

líniacornellà.cat

Carlos Cuevas i Anna Moliner
presenten ‘La Ternura’ a l’Splau
FAMOSOS4El centre comercial
Splau va acollir el passat dia 18
de setembre la preestrena de la
pel·lícula La Ternura, en pre-
sència del director del film, Vi-
cente Villanueva, i de dos dels ac-
tors protagonistes, Carlos Cue-
vas i Anna Moliner. 

La pel·lícula, que s’estrenarà
el 29 de setembre, està basada en
l’obra de teatre del mateix nom
del dramaturg Alfredo Sanzol i
se centra en la història d’una
dona que decideix portar les se-
ves dues filles a una illa deserta
perquè no hagin de relacionar-

se amb homes. La qüestió és que
precisament aquella illa està ha-
bitada des de fa 20 anys per tres
homes, un pare i dos fills, que
van refugiar-se allà per no tornar
a veure una dona. 

“Aquesta pel·lícula és un ti-
pus de comèdia que no veiem al
nostre país”, va destacar Cuevas.
Per la seva banda, Moliner es va
mostrar “molt feliç” d’haver pro-
tagonitzat un film “molt especial
i peculiar” com aquest. L’elenc el
completen Emma Suárez, Gon-
zalo de Castro, Alexandra Ji-
ménez i Fernando Guallar.

DADES4L’Observatori del
Consell Comarcal del Baix Llo-
bregat ha publicat recentment
l’informe de seguiment del
mercat de treball de la comar-
ca, amb dades  actualitzades del
mes d’agost. En aquestes s’as-
senyala que el comerç suposa el
20,8% de l’activitat econòmica
local, una dècima per sobre de
la mitjana del Baix Llobregat.
Es tracta, de fet, d’una xifra que
supera la de municipis veïns de
les mateixes característiques,
com ara Esplugues, on el pes
del comerç és del 19,7%, o Sant
Joan Despí -amb el 18,4%-, tot
i que és inferior a l’índex que
presenta la ciutat de Sant Boi,
on el pes d’aquest sector s’en-
fila fins al 22,6%. 

Aquest informe també ofe-
reix dades referents a la indús-
tria, una activitat determinant
en la història recent de Corne-
llà, però que amb el temps ha fet
marxa enrere fins al 7,2% actu-
al, la meitat menys que la mit-
jana del Baix Llobregat, que és
del 15,4%.  

Sigui com sigui, i sempre se-
gons les dades periòdiques que
publica l’Observatori del Consell
Comarcal, el comerç al Baix Llo-
bregat, així com la indústria i la
construcció, és un dels sectors
més diferenciadors. En el cas del
comerç, el seu pes a l’economia
és 3,3 punts més gran que el glo-
bal de Catalunya. 

Així i tot, Cornellà no està en-
tre els municipis que destaquen
per la seva activitat comercial.
En concret, són Pallejà -gairebé
el 30% de l’activitat econòmica-
el Prat -amb el 27%- i Molins de
Rei -24%- les localitats que
compten amb un teixit comercial
més fort i de més pes en les se-
ves economies domèstiques.

Parades a l’exterior del Mercat de Sant Ildefons. Foto: Arxiu

El comerç concentra un 21% 
de l’activitat econòmica local

D’esquerra a dreta, Villanueva, Moliner i Cuevas. Foto: Splau

Comerços | Les botigues que podran obrir el 12 d’octubre
El 12 d’octubre, dia de la Hispanitat, no és un dels festius d’obertura comercial

establerts per la Generalitat. Així i tot, hi ha alguns establiments que poden obrir,
com ara supermercats de 24 hores, pastisseries, forns de pa, quioscos i floristeries. 
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Esports Bàsquet | El Basket Almeda rep l’Unibasket Logroño  
El conjunt de Fernando Gordo rebrà el pròxim dissabte 7 d’octubre a les 18.00

hores l’Unibasket Logroño, en partit corresponent a la primera jornada del grup B
de Lliga Femenina 2. El Basket Almeda està completant una notable pretemporada. 

A Jan Estruch li encanten els ca-
mions i els cotxes, els macarrons
amb formatge i endinsar-se en els
contes que li explica la mare,
Aida Nebot (Esplugues de Llo-
bregat, 1988), jugadora del CB
Roser, que li està muntant una bi-
blioteca infantil. “És un nen molt
feliç, rialler i empàtic que està des-
cobrint i coneixent les seves emo-
cions i, com a pares, l’acompa-
nyem perquè les pugui expres-
sar”, comparteix l’espluguenca.

Després de la final de la Final
a Quatre de Manresa contra el
CEEB Tordera Uni Girona, en
Jan estava trist perquè la capi-
tana, Serena Mirat, s’havia reti-
rat coixa. I s’hi va acostar: “Sere,
estàs bé?”. “Mama, mama… La
Sere ha jugat! Ja no té mal!”, va
celebrar el nen a la fase d’ascens
a Lliga Femenina 2, a Granada.

Es nota que Nebot és, com a
mínim, igual de bona mare que
de bona mestra. A l’Escola del
Parc, del Prat de Llobregat, trac-
ta d’arribar tant a qui està mo-
tivat com a qui ho està menys, i
de ser fidel a una premissa:
“T’has d’adaptar als infants i als
seus interessos i necessitats”.

S’exigeix molt i s’endú molta
feina a casa, al barri de la Sagre-
ra, i pateix quan l’alumnat no pas-
sa una bona època o no ha pogut
ajudar-lo a expressar com se sent.
Sovint es qüestiona si ho està fent
bé com a mare i professora, i el
seu entorn, que sap que fa el que
pot, li demana que agafi una
mica d’aire. El curs 2022-2023 ha

treballat amb 10 infants amb
trastorns de l’espectre de l’autis-
me (TEA), amb un mètode “visual
i experimental” i activitats com
penjar o plegar la roba o parar
taula, i amb material de fusta.

Quan m’explica que no va po-
der superar primer de Batxillerat,
em pregunto quin professorat va
tenir perquè no tragués el seu
potencial. Nebot va canviar el seu
camí i, a l’Escola Pia Sarrià i amb
el grau mitjà de Conducció d’Ac-
tivitats Fisicoesportives en el Medi
Natural, va recuperar l’alegria, i
durant molts anys va treballar
com a monitora de colònies.

Amb el temps, va estudiar el
grau superior en Tècnic d’Edu-
cació Infantil (TEI) a l’IES Can
Vilumara, de l’Hospitalet, i, des-
prés de superar la PAU, va ater-
rar a Cerdanyola, a la UAB Bar-
celona, on estudiaria el grau
d’Educació Primària, que conti-
nuaria a la Ramon Llull. L’últim
any triaria la Menció en Atenció
a la Diversitat i Educació Inclu-
siva. A Petit Aloma, una llar
d’infants de Nou Barris, es va es-
trenar com a tutora d’un grup de
18 nens i nenes d’un any.

SEGURETAT I CONFIANÇA
Sempre li han encantat els in-
fants i es deixa l’ànima per aju-
dar-los a arribar allà on vulgu-
in amb més seguretat i confian-
ça, i perquè “mai ningú els digui
que no poden fer una cosa”.
“Quan vaig conèixer una juga-
dora amb una germana que veia
el món de manera diferent, vaig
tenir molt clar que volia fer
educació especial per acompa-
nyar a aquests infants i potenciar
les seves capacitats”, afegeix.

Nebot és el viu retrat de l’Eloi,
el seu tutor al cicle mitjà i a qui
mai oblidarà: “Sempre tenia un
somriure i sabia escoltar-te i tro-
bar i potenciar els teus interessos.
Lluitava perquè mai ens donés-
sim per vençuts”. I sempre té pre-
sent la Mariona, la seva tutora del
Treball de Fi de Grau (TFG), a qui
va conèixer en un moment com-
plicat, quan una professora li
havia dit que no servia com a
mestra: “Des del primer mo-
ment vam connectar moltíssim i
em va donar suport perquè po-
tenciés el que més m’agrada, l’e-
ducació especial”. A la seva in-
vestigació, titulada El mètode
TEACCH: una eina d’aprenen-
tatge inclusiva?, Nebot defensa
que no només és una eina per a
l’alumnat TEA, sinó per a qual-
sevol, perquè “és molt vivencial”.

Ja fa 30 anys que va anotar
les seves primeres cistelles a la

Penya Barcelonista la Palma,
de la Palma de Cervelló, on ha
viscut quasi tota la vida i on va
jugar fins a mini. “Per precisar-
te on i quan he competit neces-
sito consultar un llibre. Dei-
xa’m un moment…”, demana. I
al cap d’uns segons, a l’altra
banda del telèfon, se sent com
fulleja les pàgines. “Mare meva,
què petitoneta era aquí… Aquest
és un regal que em van fer els pa-
res, el Rafa i l’Eva, pel meu 30è
aniversari. És ple d’imatges, re-
talls i textos de la meva trajec-
tòria esportiva… És molt bonic,
eh!”, descriu, orgullosa.

Al Vilabàsquet Viladecans ha
viscut tres etapes: la primera, de
preinfantil fins a primer any de ca-
det, i les altres com a sènior. Amb
el CB Cornellà jugaria el campio-
nat d’Espanya cadet i júnior, i de-
butaria a Copa Catalunya, a més
de ser ajudant a l’infantil femení.

Al Basket Almeda va ser segona de
Toni Pallé. També ha competit
amb el Club Bàsquet Santfeli-
uenc i el primer any com a Barça
CBS, i al Joventut Esportiva Ter-
rassa (JET) va ser clau perquè l’e-
quip disputés la seva primera Fi-
nal a Quatre de Copa Catalunya.

L’espluguenca va aterrar al
CB Roser l’estiu de 2017, després
del seu últim capítol a Vilade-
cans. Li encantava el joc i el que
transmetia al camp l’equip ei-
xamplenc, on tenia una amiga,
Elena González, amb qui havia
coincidit en unes colònies. Un
cop dins, va descobrir “el gran ni-
vell humà hi ha al CB Roser”.

El segon curs va comentar-los
que volia quedar-se embarassada,
i l’equip ho va entendre i el coor-
dinador, Chema Puyal, li va oferir,
i Nebot ho va acceptar, fer-li fitxa
igualment perquè pogués estar
amb el grup encara que no jugu-
és. “Em va assegurar que tenia les
portes obertes si volia tornar a
competir”, recorda l’entrevista-
da, que anava als matxs de casa i
a alguns de fora, i al cap de tres
mesos de tenir el Jan, ja va co-
mençar a entrenar amb l’equip.

L’entitat també entén que,
amb 35 anys, Nebot es plantegi
tornar a ser mare i la fórmula po-
dria repetir-se. Per una part, l’en-
trevistada s’acomiadaria del bàs-
quet per dedicar-li més temps a la
família, i per l’altra, necessita els
moments de desconnexió que li re-
gala l’esport de la seva vida.

“Aquesta ha estat una tempo-
rada increïble i és impressionant
haver-la pogut compartir amb un
equip així i que el petitó pogués
veure’m jugar a Granada”, con-
fessa, emocionada, Nebot.

Toni Delgado
CORNELLÀ

AidaNebot et potencia
»  L’exjugadora del CB Cornellà és mestra de l’Escola El Parc, del Prat de Llobregat, i mare del petit Jan 
» “Realment t’has d'adaptar als infants i als seus interessos i necessitats”, defensa l’espluguenca

L’alegria de Jan Estruch i Aida Nebot, fill i mare. Foto: David Estruch
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La dona fantasma gira al voltant de qua-
tre mestres a finals dels anys setanta. Por-
ten una vida intensa i melancòlica, mar-
cada per la cura dels pares i dels fills, pels
desenganys amorosos i pels desafia-
ments que els provoquen les seves alum-
nes. L’extraordinari irromp en aquesta quo-
tidianitat esglaiadora: una dona fantasma.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

La dona fantasma
T de Teatre

Suelta (Halley Records) és el segon disc de
Meritxell Neddermann, que va debutar el
2020 amb In the backyard of the castle (Ha-
lley Records). “Em sento més juganera
amb la música, però en aquest disc he in-
tentat fer lletres més endreçades i com-
pactes”, ha explicat en una entrevista a
l’ACN, en què també ha reconegut que fer
de pianista per a Jorge Drexler l’ha inspirat.

Música

L’Ara i l’Edu són amants des de fa una dè-
cada, des que eren una actriu i un gu-
ionista novells. Al marge de les seves re-
lacions “oficials”, sempre troben un mo-
ment per estar junts, un oasi en les seves
vides. Després d’un any sense veure’s, es
retroben en un festival de cinema, però
ni tan sols aquesta treva està lliure de les
mentides i nostàlgies de la vida real.

Pelis i sèries

Tregua(s)
Mario Hernández

Suelta
Meritxell Neddermann

Antonio López
La Fundació Catalunya La Pedrera va inaugurar el passat 22
de setembre la primera mostra monogràfica i retrospectiva
que s’ha fet mai a Barcelona d’Antonio López (Tomelloso,

Ciudad Real, 1936). L’exposició repassa la trajectòria d’aquest
pintor i escultor realista, amb una selecció d’una vuitantena
d’obres que inclouen pintures, dibuixos i escultures proce-

dents de diferents col·leccions públiques i privades. La mos-
tra, que es podrà visitar fins al 14 de gener del 2024, aplega
setanta anys de producció artística, amb un gran protago-
nisme de paisatges, interiors domèstics o figures humanes.

S H A K I R AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Al doctor Narcís Bardalet se’l coneix com
el “confident de la mort” o “l’home que par-
la amb els morts”. Entre els milers de ca-
sos de la seva carrera com a forense, ha
fet l’autòpsia retrospectiva de Jesucrist, ha
embalsamat Dalí i l’ha enterrat tres cops,
i ha tingut sobre la taula d’autòpsies una
suposada mòmia egípcia. Ara narra les se-
ves memòries de la mà de Tura Soler.

Llibres

Rigor mortis
Tura Soler

|Harvest Moon
A Harvest Moon: The Winds of Anthos hauràs de salvar una terra arrasada per un
volcà i fer reviure la seva deessa. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S. 
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“Dicen por ahí que no hay mal que más de cien años
dura, pero ahí sigue mi exsuegro que no pisa sepul-

tura”. Aquests versos d’El Jefe, la nova cançó de
Shakira (Barranquilla, Colòmbia, 1977), han fet po-
sar-se les mans al cap a més d’un. Per si se us esca-
pa la metàfora, us l’expliquem: la cantant colom-
biana considera que el pare d’en Piqué ja es po-

dria anar morint. L’artista continua publicant can-
çons que són dards contra l’exjugador del Barça, la
seva família i la seva nova parella, una estratègia
que els seus fans han celebrat, però que també li
ha portat crítiques. Segurament aquest últim cas
ha estat el més polèmic, ja que, no ho oblidem, el
pare de Gerard Piqué és l’avi dels seus fills, Milan i
Sasha. Mentrestant, els problemes de la cantant

amb Hisenda (que també han aparegut a les seves
cançons, per cert) continuen. Ara la Fiscalia l’ha
acusat de defraudar 6,6 milions d’euros més.

Famosos

Ser una cantant exitosa des de fa 30 anys
La seva carrera va començar als 90 i no ha parat de créixer

Incloure un dard al pare de Piqué en un tema
La cantant ha recordat amargament el seu exsogre a ‘El Jefe’

Molta gent creu que s’ha passat de frenada
Tot i que els seus fans continuen sent-li fidel i li mostren suport
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

El consum d’alcohol i el tabaquisme també són factors habituals
en els càncers més comuns entre els menors de cinquanta anys

E S T I L S  D E  V I D A

i ONCOLOGIA
Un article publicat a la revista científica BMJ Oncology confirma
les sensacions que circulen des de ja fa temps a l’entorn sanitari.
La incidència dels càncers d’aparició primerenca, els que afec-
ten els adults menors de cinquanta anys, està augmentant ar-
reu del món. Segons l’estudi, que ha analitzat les dades de 29 ti-
pus de càncer en 204 països i regions, des dels anys noranta del
segle XX se n’han diagnosticat un 79% més de casos. Les taxes
més altes corresponen als països occidentals, però la tendència
també es manifesta als països d’ingressos baixos i mitjans.  

Tot i que l’augment de la població mundial podria haver
contribuït a l’increment, o fins i tot l’optimització del cribratge,
els investigadors adverteixen que l’augment també pot ser con-
seqüència dels factors de risc, com un estil de vida poc saluda-
ble, patrons alimentaris perillosos o l’exposició a substàncies
químiques i radiacions. 

Els càncers de tràquea o de pròstata són els que més han
augmentat, percentualment, mentre que el de fetge ha seguit
el camí a la inversa i s’ha anat reduint des del 1990. El càncer de
mama, en canvi, ha crescut prop d’un 28%. 

El càncer amenaça els menors de 50

Les dades científiques revelen que les dietes riques en carn
vermella i sal i pobres en fruita i llet són un factor de risc   

Les claus

Els investigadors consideren que l’estil de vida és un dels
responsables de l’augment de casos des dels anys noranta  

Una dieta equilibrada, restringir l’alcohol i el tabac i més
activitats a l’aire lliure són les millors recomanacions  
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DIETA

ESTILS 

ALCOHOL

PREVENCIÓ
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